
Пиняо – живият  
древен град

С невероятни темпове на 
развитие, за броени години Китай 
разви и достигна върховете на 
съревнованието за Космоса 
– близък и далечен. Новите 
планове за текущата година 
са поразителни: Китай ще 
реализира три първи мисии на 
космическата си станция през 
тази година с повече от 50 
планирани изстрелвания! Ще бъде 
извършен първият комбиниран 
полет на шест космически кораба, 
първият шестмесечен престой 
на тайконавти и първият престой 
на два екипажа едновременно в 
орбита, това обяви Китайската 
корпорация за космически науки 
и технологии в публикуваната 
преди дни Синя книга.

Числата и фактите са 
категорични: „Ще бъдат 
извършени общо шест пилотирани 
мисии за пълното завършване на 
Китайската космическа станция 
(ККС) с основната кабина 
„Тиенхъ“ като контролен център, 
а като основни платформи за 
експерименти ще се използват 
модулите „Уънтиен“ и „Мънтиен“… 
В тях през цялата година ще 
има екипажи“, се казва в Синята 
книга.

Тази година Поднебесната 
планира пилотираните 
космически кораби „Шънджоу-14“ 
и „Шънджоу-15“ да се скачат 
„едновременно с ККС, 
образувайки комбинация от 
шест модула, което ще позволи 
на шест тайконавти да поемат 
съвместно дежурствата си в 
орбита“. След окомплектоването й, 
китайската ККС ще представлява 
Т-образна структура с кабина 
от над 110 куб. м, позволяваща 
дългосрочен престой на 
тричленен и краткосрочен – на 
шестчленен екипаж. Както става 
ясно от Синята книга, ККС ще 
„бъде завършена тази година, 
а лабораторията на борда й ще 
е готова за мащабни научни 
експерименти“.

Подобни космически мащаби 
и планове едва ли се нуждаят от 
допълнителен коментар! 

Петър ГЕРАСИМОВ

Съревнованието 
Космос 2022 е 
открито
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Пекин ще реставрира 
историческия център  
на града
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2КНР и САЩ ще отбележат 
50-годишнината от 
посещението на Ричард 
Никсън в Китай
Тази година се навършват 50 
години от посещението на бившия 
американски президент Ричард 
Никсън в Китай и подписването на 
китайско-американското комюнике 
от Шанхай. 

Исторически олимпийски 
титли на китайските 
спортисти в Пекин 2022
Още в началото на Зимните 
олимпийски игри китайските 
спортисти показаха, че 
„завладяват“ нови територии. 
Доказателство са първите титли, 
като някои от отличията са в 
дебютни спортове на Олимпиадата.

I I 8-9

Реплики на  
древни класики

Духът на Зимните олимпийски 
игри в Пекин завладя света 
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новини

Общи усилия за постигане  
на желания стокообмен

а пресконферен-
ция на китайско-
то Министер-
ство на търго-
вията говорите-
лят му Гао Фън 

представи двата документа 
за икономическото сътруд-
ничество с Русия, които бя-
ха подписани наскоро.

Те са свързани с високо-
качественото развитие на 
търговията със стоки и ус-
луги между двете страни и 
инвестиционното партньор-
ство в зеленото развитие. 

Двете страни подписа-
ха и редица споразумения 
в областта на нефтопроиз-
водството, природния газ, 
сателитната навигация, 

Н

КНР и САЩ ще отбележат  
50 години от посещението  
на Ричард Никсън в Китай

ази година се на-
вършват 50 годи-
ни от посещение-
то на бившия аме-
рикански прези-
дент Ричард Ни-

ксън в Китай и подписва-
нето на китайско-американ-
ското комюнике от Шанхай. 

На провелата се прес-
конференция говорителят 
на Външно министерство 
Джао Лидзиен каза, че две-
те държави ще проведат ре-
дица юбилейни дейности, с 
които ще направят преглед 
на историята и ще плани-
рат бъдещото развитие на 
двустранните отношения.

Джао Лидзиен посочи, 
че комюникето от Шанхай е 
първото подобно, подписано 

Т

от Китай и САЩ, което ус-
тановява принципите за раз-
витие на двустранните отно-
шения. Принципът за един 
Китай, който е залегнал в 

комюникето, се е превърнал 
в политическа основа за ус-
тановяването на диплома-
тически отношения между 
двете страни.

Аржентина се включи 
в инициативата  
„Един пояс, един път“

Първи тест за големия 
самолет-амфибия

итай и Аржен-
тина ще разви-
ват сътрудни-
чество в област- 
та на инфра- 
структурата в 

рамките на инициатива-
та „Един пояс, един път“, 
съобщи Радио Китай за 
чужбина. В коментара 
на медията се отбелязва, 
че това открива възмож-
ност качествените аржен-
тински земеделски про-
дукти да бъдат превоз-
вани чрез жп транспорт 
и да се възстановят пре-
димствата им спрямо це-
ната в международната  
конкуренция.

Като естествено про-
дължение на Морския път 
на коприната през 21-ви 
век, Латинска Америка е 
незаменим участник в из-
граждането на „Един по-
яс, един път“. Преди визи-
тата си в Китай аржентин-
ският президент Алберто 
Фернандес заяви, че та-
зи китайска инициатива 

ще помогне за развитие-
то на страната му. Според 
анализатори официално-
то присъединяване на Ар-
жентина към „Един пояс, 
един път“ ще разшири съ-
трудничеството с Китай в 
„зеленото“ развитие, диги-
талната икономика дори 
и партньорството в Ан-
тарктида. До момента об-
що 20 латиноамерикански 
държави са подписали ме-
морандума за общото из-
граждане на инициатива-
та „Един пояс, един път“, 
в това число Аржентина, 
Чили и Перу.

Съвместното обсъжда-
не, изграждане и споделя-
не е чарът на тази иници-
атива, се казва в комента-
ра. През последните осем 
години Китай е подписал 
над 200 документа за съ-
трудничество в рамките 
на „Един пояс, един път“ 
с близо 150 държави и 32 
международни организа-
ции, както и повече от 
90 двустранни механизма. 

аскоро китай- 
ската компания 
CAIGA (China  
Aviation Indu- 
stry General Air- 
craft) обяви, че 

първото тестово пускане 
на разработения от тях 
голям самолет-амфибия 
AG600-1003 е приключи-
ло успешно на 8 февруа-
ри. Всички системи са в 
добро състояние и пара-
метрите са в норма.

Самолетът AG600 „Кун- 
лун“ е голям противопо-
жарен самолет-амфибия 
за спасителни операции. 
Той е проектиран и разра-
ботен изцяло от китайски 
учени и инженери. 

Според съобщенията, 
след AG600-1003, тази го-
дина се очаква да бъдат за-
вършени още два самоле-
та от серията AG600, като 
и трите ще извършат пър-
вите си летателни тестове.

К

Н

Асошиейтед прес: Качеството на 
въздуха в Пекин е видимо по-добро

сошиейтед прес 
(АП) посочи в 
статия от 8 фев-
руари, че качест-
вото на въздуха в 
Пекин се е подо-

брило значително в срав-
нение с миналите някол-
ко години. Благодарение 
на неуморните усилия на 
китайското правителство 
през последните десет го-
дини, спортистите на Зим-
ните олимпийски игри в 
китайската столица могат 
ясно да видят в далечина-
та планините, които зао-
бикалят града.

Китай е стартирал ам-
бициозна програма за по-
добряване качеството на 

А

въздуха в Пекин след 2013 г.,  
когато обърна сериозно 
внимание на проблема. 
Сред редицата мерки бя-
ха въведените по-строги 
стандарти за емисиите на 

въглищните електроцен-
трали, контролът върху 
броя на автомобилите по 
пътищата и бързото разви-
тие на чистите енергии, ка-
то вятърната и слънчевата.

информационните техно-
логии и др. и се разбраха за 
постигне на нов напредък 
в двустранното сътрудни-
чество в сферата на енерге-
тиката и важните проекти. 

Гао Фън каза, че целта 
на двустранното сътрудни-
чество е да се достигне оп-
ределеният от двамата дър-
жавни глави стокообмен от 
200 млрд. долара.
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新华社北京2月13日电 
受东移高空槽和低层偏
东风共同影响，12日夜间
京津冀地区开始出现降
雪。北京市预警中心、北
京市气象台已发布道路结
冰黄色预警、大雾黄色预
警、暴雪黄色预警。

“ 除 雪 车 、铲 雪 车 上
路！”13日5时许，随着一
声令下，多台多功能除雪
车驶往奥林匹克公园公
共区。在安检口、景观大
道、机动车道等重点领域
开始作业。大约3个小时
后，公共区各主要通道均
被“打通”。

“上午有赛事，必须在车
和人进入园区前把重点
路段清理出来！”公共区运
行团队清废领域负责人宋
健新介绍，清废领域团队
分成5个小组，分守公共
区5个不同区域，17辆各
类清雪作业车、8台手推
扫雪车、320把雪铲、500
把扫帚以及260多名清扫
服务保障人员……为应对
降雪天气，清废领域团队

冬奥迎降雪 北京全力保障涉奥道路通行顺畅

做足准备。
此外，140余名交通保

障人员投入公共区道路
保障，借助科技手段对公
共区主要道路、路口等实
施24小时视频巡查，发现
拥堵及时协调疏通。公共

区11处交通路口也安排专
人值守，在风雪中进行车
辆引导，确保公共区交通
顺畅。

北京市气象台首席预
报员张迎新介绍，当前至
13日23时，北京市仍有明

显降雪，14日3时后降雪逐
渐减弱结束。预计北京全
市平均降水量4至8毫米，
新增积雪深度4至8厘米。
经与中央气象台、河北省
气象台再次联合会商，预
计北京地区此次降雪过

程具有降雪持续时间长、
累计雪量大、降温显著、
能见度低等特点，地表温
度低于0℃，有明显积雪和
道路结冰，需防范对交通
运输、电力传输和通信等
方面的不利影响。

央行报告：预计2022年中国宏
观杠杆率将继续保持基本稳定

中国人民银行日前发布报
告显示，2021年末中国宏观
杠杆率为272.5%，比上年末
低7.7个百分点，已连续5个季
度下降，稳杠杆取得显著成
效。预计随着经济进一步恢
复发展、内生增长动力不断
增强，2022年中国宏观杠杆
率将继续保持基本稳定。

央行发布的2021年第四季
度中国货币政策执行报告显
示，2021年末中国非金融企
业部门杠杆率为153.7%，比
上年末低8个百分点；住户部
门杠杆率为72.2%，比上年末
低0.4个百分点；政府部门杠
杆率为46.6%，比上年末高
0.7个百分点。

报告认为，疫情以来，中国
以相对较少的新增债务支持
了经济较快恢复增长，宏观
杠杆率增幅相对而言并不算
高。与主要经济体相比，中国
宏观杠杆率增幅相对可控。
疫情防控得力、经济稳步恢

复、宏观政策有效等因素共
同促进中国宏观杠杆率保持
基本稳定。

央行相关人士分析称，
宏观政策有力、有度、有效，
以可控的债务增量稳住了
经济基 本盘。从两年平均
看，2020年、2021年广义货币
（M2）和社会融资规模增速
分别为9.5%和11.8%，同两年
平均名义经济增速基本匹配
并略高。得益于此，中国非金
融部门债务增长相对克制、
可控，2021年总债务余额同
比增长9.7%，增速较上年末
低2.7个百分点，处于历史较
低水平。

报告认为，中国宏观杠杆
率稳中有降，为未来金融体
系继续加大对实体经济的支
持创造了空间；同时中国疫
情防控形势良好，经济增长
韧性不断增强，也为未来继
续保持宏观杠杆率基本稳定
创造了条件。

冰墩墩以其憨态可掬的形象圈粉
无数，冬奥特许商品“一墩难求”。目
前北京冬奥会特许生产商共29家，
特许零售商58家，其中包括元隆雅
图、文投控股、王府井、菜百股份等
上市公司。机构预计，特许商品销售
额将突破25亿元。

2月7日，中国证券报记者来到位
于北京王府井的冬奥会“北京2022
官方特许商品旗舰店”，发现门口排
队购买冬奥特许商品的顾客一眼望
不到头，当日这家旗舰店共供应300
个冰墩墩毛绒玩具。截至当日12时，
店里各类冰墩墩摆件、钥匙扣都已
卖光，有顾客早晨5时就来排队也没
有买到。

顾客程先生告诉中国证券报记
者，自己上午8时来排队，快排到的
时候被告知冰墩墩毛绒玩具已经卖
光，决定在旗舰店门口等一宿，明早
继续排队。王府井特许商店工作人
员介绍，一般上午9时30分开门，10
时左右冰墩墩毛绒玩具就会卖光。
最近几天夜里仍有很多人排队，冰
墩墩“一墩难求”主要还是供货量不

足，春节假期很多工厂都放假了。
从线上市场看，记者7日在天猫奥

林匹克旗舰店发现，冰墩墩造型徽
章58元/件、冰墩墩手办玩具摆件88
元-108元/件、创意挂坠128元/件都
已经卖断货。其中，冰墩墩手办玩具
摆件月销超5万件，成为最受欢迎的
商品。

公开资料显示，冬奥特许商品的
生产与销售必须经过北京冬奥组委
认可批准，线上官方购买渠道为天
猫平台的奥林匹克官方旗舰店；线
下可以在特许商品零售店、高铁列车
上购买到冬奥特许商品。

2月7日，中国证券报记者电话联
系一家位于福建省泉州市的冬奥特
许商品陶瓷类冰墩墩和雪容融摆件
生产商，得知订单供不应求，公司在
大年初六就全力开工生产。

上述生产商负责人告诉记者，陶
瓷冰墩墩和雪容融由当地师傅纯手
工制作，经过制模、上色、贴花点
缀、喷油定色、晾干等多道工序，制
作完成大约需要一个月时间，公司在
想办法扩大生产。

冰墩墩“一墩难求”相关上市公司将受益
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актуално

КНР с близо 316 млрд. долара 
излишък по текущата сметка 
за 2021 г.

Китай одобри медикамент на 
„Пфайзер“ срещу  COVID-19

итай отчете из-
лишък по теку-
щата сметка от 
315,7 милиарда 
долара през 2021 
година, което 

представлява 1,8% от брут-
ния вътрешен продукт, съ-
общи на брифинг Уан Чу-
нин, говорител на Държав-
ната администрация за чуж-
дестранна валута.

Търговията със стоки е с 
излишък от 554,5 милиарда 
долара, което представлява 
с 8 процента повече спрямо 
предходната година. Както 
износът, така и вносът са 
запазили стабилен растеж, 
тъй като възстановяването 
на световната икономика е 
продължило.

Търговията с услуги от- 

ационалната ад- 
министрация за  
медицински про- 
дукти обяви на 
официалния си 
уебсайт наско-

ро, че е дала условно одо-
брение на медикамента 
на компанията „Пфайзер“ 
за лечение на COVID-19 – 
Paxlovid.

Според местни експер-
ти, цитирани от изданието 
Global Times, одобрението 
на Paxlovid ще повиши до-
верието на обществеността 
на фона на борбата срещу 
COVID-19, тъй като пред-
лага допълнителна възмож-
ност за страната за лечение 
на пациенти, но не означа-
ва, че Китай се отказва от 
стратегията си за поддър-
жане на нулево заразява-
не и избира „да живее с 
вируса“.

Това е първото антико-
ронавирусно перорално ле-
карство, одобрено в Китай. 
Paxlovid ще се използва за 
лечение на възрастни па-
циенти, които имат леки 
до умерени симптоми на 

К

Н

чита дефицит от 97,7 мили-
арда долара, което е спад от 
33 процента на годишна ба-
за. Дефицитът в туристиче-
ския сектор е намалял с 15 
процента до 99,3 милиарда 
долара поради продължава-
щото въздействие на панде-
мията от COVID-19 върху 

трансграничните пътува-
ния и обучението в чужби-
на, посочи Уан Чунин. Го-
ворителят прогнозира, че 
международните плащания 
на Китай, въпреки външ-
ната нестабилност и неси-
гурност, ще останат като 
цяло балансирани.

COVID-19 с висок риск от 
усложнения. В тази катего-
рия попадат основно хора с 
хронични бъбречни заболя-
вания, диабет, сърдечносъ-
дови и белодробни хронич-
ни проблеми.

Уан Гуанфа, експерт по 
респираторни заболявания 
в Първа болница на Пекин-
ския университет, посочи 
пред Global Times, че ле-
карството ще допълни ве-
че успешните методи за ле-
чение на Китай. То ще иг-
рае положителна роля при 
лечението на пациенти, но 
няма да попречи на хората 
да се заразят с вируса. По 

думите му, на фона на про-
дължаващата сериозна си-
туация в чужбина все още 
не е настъпил подходящият 
момент Китай да се отвори 
към света. Докато разши-
ряваме ваксинацията, коя-
то все още е ключова мяр-
ка за предотвратяване за-
разяването на хората и раз-
витието на тежки случаи, 
китайската стратегия, коя-
то се основава на четири 
мерки – ранно откриване, 
ранно докладване, ранна 
карантина и ранно лечение 
на случаите на COVID-19 
– остава важна, отбелязва 
Уан Гуанфа.

Повече от 300 милиона души в 
Китай тренират зимни спортове
Неотдавна председателят на 
Международния олимпийски комитет 
Томас Бах заяви, че за света 
настоящите Зимни олимпийски игри 
в Пекин са начало на нова ера, 
като общият брой на трениращите 
зимни спортове се е увеличил с 3 
милиарда.
Според Държавното статистическо 
управление на Китай от 2015 г.  
насам 346 милиона души вече са 
проявили интерес към зимните 
спортове. С това Китай успешно е 
изпълнил общението си.

1000 екологични ферми 
на национално и 10 000 
на местно ниво до 2025 г. 

Високопроходимите 
китайски автомобили 
доминират на 
вътрешния пазар

итай има пла-
нове да изгра-
ди повече еко-
логични ферми 
през следващи-
те години, за да 

ускори модернизацията и 
зеленото развитие на сел-
ското стопанство, се каз-
ва в наскоро публикувани 
от Министерството на зе-
меделието и селските дей-
ности насоки.

Страната си е поста-
вила за цел до 2025 г. да 
изгради 1000 екологич-
ни ферми на национал-
но и 10 000 на местно ни-
во. Освен това правител-
ството се надява да на-
сърчи модернизацията и 

ефективността на сектора, 
както и да създаде под-
крепящи политики, свър-
зани с екологичното зе-
меделие. 

Този ход ще увеличи 
предлагането на еколо-
гично чисти и качестве-
ни продукти, като съще-
временно ще повиши кон-
курентоспособността.

Съгласно петгодиш-
ния план за земеделие-
то, представен през ми-
налия месец, до 2025 г. 
Китай ще постигне зна-
чителен напредък в раз-
витието на селското сто-
панство, засилвайки спо-
собностите на страната за 
зелено производство.

итайските коли 
са се наложили 
на вътрешния 
пазар на висо- 
копроходими 
спортни авто-

мобили през 2021 г., спо-
ред данни на национална-
та асоциация на автомоби-
лостроителите.

Продажбите са скочили 
с 12,6% на годишна база до 
5,28 милиона бройки ми-
налата година и предста-
вляват 52,3% от общите за 
страната. Същевременно 

пазарният дял се е увели-
чил с 2,7 процентни пунк-
та спрямо 2020 г.

Популярният Haval H6  
на „Грейт Уол“ (Great Wall  
Motors), най-големият про- 
изводител на високопрохо-
дими спортни автомобили 
и пикапи в Китай, е бил 
най-продаваният модел 
в този сегмент за 2020 г.  
Продажбите са достигна-
ли 352 800 бройки, въпре-
ки че това представлява 
спад от 3,2% спрямо го-
дина по-рано.

К

К
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Безплодни усилия за саботиране на Зимните 
олимпийски игри

САЩ рушат стабилността в Тайванския проток, 
като продават оръжия на Тайван

Ц

А

еремония по от-
криването на 
Зимните олим-
пийски игри в 
Пекин изуми 
света, комен-

тира англоезичното ки-
тайско издание „Глобъл 
таймс“. Игрите вървят 
гладко и според предвари-
телните планове. Това е ог-
ромен шамар за някои си-
ли на Запад, които плани-
раха да саботират олим-
пиадата. Напразно оста-
наха всички усилия на ня-
кои „експерти“ по правата 
на човека, които не успя-
ха да убедят спортистите да 

бойкотират Зимните олим-
пийски игри в Пекин. Спо-
ред Fox News някои от те-
зи „експерти“ сега са заг-
рижени за „самоцензури-
рането на олимпийските 
спортисти“. Те вярват, че 
дори след края на игрите 
в Пекин някои спортисти, 
финансирани от големи 
американски компании с 
тесни връзки с китайския 
пазар, може да не говорят 
срещу „нарушенията на 
правата на човека“ в Ки-
тай заради „интереса на па-
рите“. Дори председателят 
на Камарата на предста-
вителите на САЩ Нанси 

Пелоси преди церемония-
та по откриването на игри-
те предупреди американ-
ските спортисти, че могат 
да ядосват китайско пра-
вителство, ако организи-
рат политически протести. 
За разочарование на анти-
китайските сили още след 
пристигането си в Пекин 
изразиха положителни емо-
ции, радост и изненада в 
социалните платформи.

Лю Сян, научен сътруд-
ник в Китайската академия 
на социалните науки, ко-
ментира пред „Глобъл тай-
мс“, че някои медии и зако-
нодатели в САЩ се опитват 

да използват Олимпийски-
те игри в Пекин, за да съз-
дават политически кон-
фликти и дори социални 
вълнения. Тези сили не мо-
гат да приемат постижени-
ята на Китай и винаги ще 
се опитват да пречат на ус-
пехите на Пекин. „Не тряб-
ва да очакваме Вашингтон 
да се откаже от подобни 
практики, тъй като вина-
ги използва въпроса за пра-
вата на човека като тояга, 
с която да победи своите 
конкуренти. Но силата на 
това оръжие ще става все 
по-слаба и по-слаба“, убе-
ден е Лю Сян.

мериканските ща-
ти взеха решение 
да предоставят 
на Тайван „услу-
ги, свързани със 
зенитно-ракетна-

та система „Пейтриът“, и 
„програма за наблюдение 
на военни действия“. Това е 
второ подобно действие на 
администрацията на Бай- 
дън. Вашингтон многократ-
но нарушава обещанието 
си „да не подкрепя неза-
висимостта на Тайван“ и 
продължава да използва 
острова, за да се намесва 
във вътрешните работи на 
Китай. Това е показателен 
знак, че САЩ са най-голе-
мият нарушител на мира и 

стабилността в Тайванския 
проток, посочва в коментар 
Радио Китай за чужбина.

Според трите съвместни 
комюникета между Китай и 
САЩ, особено комюникето 
от 17 август 1982 г., САЩ 
признават, че в света има 
само един Китай, а Тайван 
е неделима част от него и 
единственото законно пра-
вителство е това на КНР. 
САЩ тогава обещаха съ-
що постепенно да намалят 
продажбите на оръжия за 
Тайван до окончателното 
разрешаване на проблема.

През последните години, 
тъй като ситуацията между 
двата бряга в протока е на-
прегната, Тайван „разчита 

на Вашингтон в опитите си 
да постигне независимост“. 
В същото време някои аме-
рикански политически кръ-
гове умишлено се опитват 
да „използват острова и да 
създават проблеми, за да 
контролират Китай“. 

Според мнението на ре-
дица рационално мислещи 
жители на острова продаж-
бите на оръжия от САЩ не 
са нищо повече от „изма-
ма“ и използване на Тай-
ван като „машина за пари“ 
за американските търговци 
на оръжие. Ако в Тайван-
ския проток избухне война, 
САЩ със сигурност ще из-
оставят Тайван.

Въпросът с Тайван е най- 

важният и чувствителен в 
китайско-американските 
отношения и Вашингтон е 
наясно с това. След встъп- 
ването в длъжност на се-
гашната администрация на 
САЩ, многократно от Ва-
шингтон бяха давани обе-
щания да се следва поли-
тиката на „един Китай“ и 
да не се подкрепя „незави-
симостта на Тайван“. 

Освен това бе изразена 
надежда, че ще бъдат под-
държани мирът и стабил-
ността в района на Тайван-
ския проток. Оказва се оба-
че, че САЩ не правят ни-
що, за да изпълнят поети-
те от тях преди време ан-
гажименти.

Зимните  
олимпийски игри 
вървят гладко  
и според 
предварителните 
планове

Според трите 
съвместни 
комюникета САЩ 
признават, че в 
света има само  
един Китай и  
Тайван е неделима 
част от него

Вашингтон формира блокове чрез очертаване  
на идеологически разделителни линии

А
мерика принуж-
дава други страни 
да приемат нейни-
те „демократични 
стандарти“ и да 
използват въпро-

са за демократичните цен-
ности, за да начертаят идео-
логически разделителни ли-
нии и да формират и блоко-
ве от държави. Това е преда-
телство към самата концеп-
ция за демокрация, смятат 
в министерството на външ-
ните работи в Китай, съоб-
щи агенция Синхуа.

Държавният секретар на 
САЩ Антъни Блинкен пла-
нира да присъства на 4-тата  
среща на външните мини-
стри на страните от Чети-
ристранния диалог за си-
гурност (QUAD), която ще 
се състои в Австралия. На 
брифинг за медиите помощ-
ник държавният секретар 

на САЩ по въпросите на 
Източна Азия и Тихия оке-
ан Даниел Критенбринк ка-
за, че част от дискусиите на 
срещата ще се съсредоточат 
върху „предизвикателствата, 
които Китай поставя пред 
демократичните ценности 
и световния ред“. 

„Демокрацията е обща 
ценност на цялото чове-
чество, а не привилегия на 
отделните страни. Право-
то да се прецени дали ед-
на страна е демократична 
е само за нейния народ“, 
коментира представите-
лят на Външното минис-
терство на КНР Джао Ли-
джиан пред журналисти. 
Според него, въпреки че 
имиджът на САЩ като де-
мокрация отдавна е разру-
шен, Вашингтон продължа-
ва да принуждава другите 
страни да приемат неговите 

„демократични стандарти“ 
и да образуват тесноформат-
ни блокове чрез разделител-
ни линии по идеологически 
различия. Това е предател-
ство на самото понятие за 
демокрация, изтъкна Джао 
Лиджиан.

Наричайки Китай бла-
годат за реда в региона, 
Джао Лиджиан отбеляза, 
че КНР се стреми към мир, 
развитие и сътрудничество. 
Пекин насърчава форми-
рането на равна, отворена, 
приобщаваща и непроти-
воречаща на интересите на 
трети страни в Азиатско-ти-
хоокеанския регион (ГПР) 
система за сигурност и се 
противопоставя на образу-
ването на всякакви изклю-
чителни блокове и блокови 
противоборства.

Подобно на повечето 
други страни, Китай приз- 

нава и подкрепя между-
народна система, в която 
ООН да играе ключова ро-
ля и световният ред да е ос-
нован на международното 
право. 

Същевременно Китай 
се противопоставя на така 
наречения ред на правила-
та, който се определя от ед-
на или повече държави по 
едностранен начин, добави 
дипломатът.

Всеки многостранен ме-
ханизъм трябва да бъде в 
съответствие с тенденцията 
на времето, която е да има 
стремеж към мир и разви-
тие, а също така  и насър-
чаване на взаимното дове-
рие и сътрудничество меж-
ду различните страни, по-
сочи говорителят на Външ-
ното министерство на КНР.

Демокрацията е 
обща ценност на 
цялото човечество, 
а не привилегия 
на отделните 
страни. Правото 
да се прецени 
дали една страна 
е демократична 
е само за нейния 
народ.  
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Ноу-хау от 
авиационните 
технологии помага 
на зимните спортове

ъководителят на изсле-
дователски екип Къ е и 
научен директор на ки-
тайския национален от-
бор по скоростно пърза-
ляне, а през 2019 г. него-

вият изследователски екип се оп-
ита да приложи ноу-хау на авиа-
ционното инженерство в обуче-
нието по зимни спортове. 

В една хладна сутрин, Къ оти-
ва на пързалка в предградията на 
Пекин като част от рутинното си 
пътуване през последната година. 
Там неговият екип събира данни 
чрез множество сензори въз ос-
нова на движенията на атлети-
те, мускулната сила и детайлите, 
включващи остриетата на кънки-
те. По-късно на Къ му хрумна-
ло, че алгоритъмът за планиране 

на маршрута на самолета може 
да се използва и за подпомагане 
на проектирането на оптимални 
плъзгащи маршрути за скейтъри-
те. Екипът от изследователи ра-
боти за изграждането на цифро-
ви модели за скейтъри, които се 
поддържат от множество параме-
три като плъзгащи се маршрути, 
сила на тягата, баланс и контрол 
на отклонението.

Къ Пън размишлява над ня-
кои критични въпроси, като „Ко-
гато скейтърите ще завият, трябва 
ли да забавят предварително или 
не? Трябва ли да обърнат голяма, 
или малка крива?“ Заключение-
то е, че моделът може да предло-
жи отговорите.  

Този модел е пригоден за инди-
видуални скейтъри. Въвеждането 

на техните височини, плъзгащи 
се пози, консумация на мускулна 
енергия, ъгли на замах на ръцете 
и крака в модела, може да създа-
де оптимален план за разпределе-
ние на енергията. 

„Благодарение на подхода за 
научно обучение беше постиг-
нато 10-процентово увеличение 
на скоростта по време на състе-
зание по скоростно пързаляне“, 
казва той.

Къ Пън донесе на пързалката 
и своето „тайно оръжие“ – мини 
турбовентилатор, тип дишащ въз-
дух реактивен двигател, широко 
използван в задвижването на са-
молетите. Турбовентилаторният 
двигател осигурява тяга на скей-
търа, който го носи с раница.

По време на тренировка скей- 

търите са склонни неволно да за-
бавят високата скорост, което им 
пречи да усъвършенстват умения-
та при хиперскорост, а на 80-мет-
рово състезание, фенджетът може 
да увеличи скоростта на плъзга-
не от осем метра в секунда до 13 
метра в секунда, казва Къ, доба-
вяйки, че външното усилване поз-
волява на скейтърите да разберат 
как да контролират тялото си при 
максимална скорост.

Изобретенията на Къ вече са из-
ползвани в алпийските ски, халф-
пайпа и свободния стил ски.

„Горд съм, че мога да играя ро-
ля в подготовката на атлетите на 
нашата страна за Зимните олим-
пийски игри в Пекин особено ко-
гато съм вдъхновен от авиацион-
ните технологии“, споделя Къ Пън.

Р

итай си поста-
вя амбициозна-
та цел до 2025 г. 
да постигне про-
бив в ключови 
сектори на ро-

ботиката и свързаните с 
нея висококачествени про-
дукти.  Това личи от пла-
на за развитие на индус-
трията за роботи през пе-
риода 2021 – 2025 г., съоб-
щава електронното изда-
ние People‘s Daily Online.  
В публикацията се отбеляз-
ва се, че Китай ще се стре-
ми да се превърне в глоба-
лен източник на роботизи-
рани иновации, клъстер от 
високотехнологично произ-
водство на роботи и осно-
вен пазар за интегрирани 
приложения на роботика-
та до 2025 г.

В КНР ще бъдат постиг-
нати пробиви в развитие-
то на ключова роботика и 
производството на високо-
качествени продукти, отбе-
лязва People‘s Daily Online. 
В същото време до 2025 г.  
средният годишен темп 
на растеж на оперативни-
те приходи на предприяти-
ята в областта на роботи-
ката трябва да надхвърли 
20%, а плътността на ро-
ботиката в производствена-
та индустрия да се удвои.

Планът обещава напре- 
дък в разработването на 
подходящи технологии и 
операционни системи за 
роботи.  За постигането на 
тази цел Китай ще насър-
чава индустриалните ино-
вации в роботиката.

Неотдавна беше съоб-
щено, че в пекинското ме-
тро вече са започнали те-
стове на безпилотни вла-
кове. По-специално на ли-
нията Yanshan-Fangshan бе-
ше завършено демонтира-
нето на преградите между 

вагоните, кабината на во-
дача беше премахната и 
бе приложено безпилот-
но шофиране. 

Линията на пекинско-
то метро Yanshan-Fangshan 
беше открита на 30 декем-
ври 2017 г. По тази линия  
още през 2019 година бе 
постигнато най-високото 
ниво на автоматизация. 
Вече целият процес на 
движение по тази линия 
не изисква личен контрол.

К

Амбициозни цели в сферата 
на роботиката 

края на 2021 г.  
общо 1,43 милио- 
на 5G базови 
станции са по-
строени и пус-
нати в експлоа-

тация в Китай благодаре-
ние на усилията на стра-
ната да развива информа-
ционни и комуникационни 
технологии, съобщи аген-
ция Синхуа. 

Според доклад на Ми-
нистерството на индустри-
ята и информатизацията на 
Китай това число е над 60 
% в сравнение със средно-
то за света. Китай има 10,1 
5G базови станции на все-
ки 10 000 души, почти два 
пъти повече, отколкото в 
края на 2020 г.

Миналата година ин-
вестициите на Китай в 5G 

индустрията достигнаха 
184,9 милиарда юана (около 
29 милиарда долара), кое-
то представлява увеличе-
ние от 45,6 % от инвести-
циите на страната в дъл-
готрайни активи в облас-
тта на телекомуникации-
те. Това е с 8.9 процентни 
пункта повече спрямо го-
дина по-рано.

Министерството обяви, 
че през 2022 г. Китай по-
следователно и систематич-
но ще насърчава развитие-
то на 5G услугите и гига-
битовите оптични мрежи. 

До 2023 година се очаква  
броят на потребителите на 
5G услуги в Китай да над-
хвърли 560 милиона, с по-
вече от 18 5G базови стан-
ции на всеки 10 000 души в  
страната.

В
Базовите 5G станции 
вече са над 1,4 млн.

На Зимните олимпийски игри китайските кънкобегачи спечелиха 
смесената щафета на 2000 метра в шорттрека. Техният успех може би 
отчасти се дължи на авиационните технологии. 

Изследователски екип, ръководен от Къ Пън, доцент в университета 
Бейхан в Пекин, който е изучавал авиотехника, е помогнал в процеса на 
обучение, съобщава агенция Синхуа. 



7днесКитай
18 – 24.02.2022

икономика

поред Хан Юен-
дзюн от Инсти-
тута за стратеги-
чески изследва-
ния на Китай- 
ската академия 

за туризъм, благодарение 
на домакинството на олим-
пиадата, зимните спортове 
са спечелили популярност 
не само в северните, но и 
в много южни провинции, 
разраснал се е мащабът им 
и много хора ги възприемат 
като модни.

Тази промяна обаче е 
неделима от силната под-
крепа на държавата за раз-
витието на зимните спор-
тове и атракциони. През 
2019 г. правителството из-
даде „Препоръки относно 
активното развитие на зим-
ните спортове предвид въз-
можностите, създавани от 
Зимните олимпийски игри 
в Пекин през 2022 г.“, в кои-
то се акцентира върху под-
крепата за свързаните със 
зимните спортове, туризъм 
и развлечения индустрии. 
През 2021 г. бе представен 
и „План за действие за раз-
витие на зимния туризъм 
(2021-2023)“, предвиждащ 
разширяване предлагането 
на висококачествени проду-
кти и услуги, така че да се 
разгърне в пълнота потен-
циалът на този сектор за 
националната икономика.

Според статистически 
данни на Китайската ака-
демия за туризъм от 2018 г.  
насам в страната са били 
осъществени 157 мащабни 
инвестиционни проекта за 
изграждане на съоръжения, 
свързани със зимни спор-
тове и развлечения. За пе-
риода 2018 – 2020 г. инвес-
тициите в тях са били бли-
зо 900 милиарда юана, а за 
2021 г. тази сума ще бъде 
по предварителни оценки 
около 90 милиарда юана.

За да се възползват от 
повишената популярност на 

С

зимния туризъм, предизви-
кан от Олимпийските игри 
в Пекин, различни региони 
предприеха реализацията 
на различни проекти в сек-
тора. От една страна, мес-
тата, където има подходя-
щи условия за зимен тури-
зъм и спортове, се стремят 
да разширят популярността 
си с различни пазарни сред-
ства като предоставяне на 
ваучери, засилена реклама, 
акцент върху уникални за 
съответните места специ-
фики. От друга страна, юж-
ни градове като Гуанджоу, 
Шънджън, Ухан, Чанша и 
други, в които през зимата 
няма сняг, също създадоха 
модерни развлекателни съ-
оръжения за снежни и ле-
дени развлечения.

„След години на раз-
витие, зимният туризъм в 
страната създаде нова голя-
ма ниша“, казва Хан Юен-
дзюн, обяснявайки, че тра-
диционните зимни курор-
ти в Североизточен Ки-
тай остават популярни, но 
Пекин, Тиендзин и провин-
ция Хъбей, където зими-
те обикновено са безснеж-
ни, отбелязват сериозен 

Пекинската олимпиада ще помогне  
за бързото и висококачествено развитие  
на зимния туризъм и развлечения

да променят или дори ще 
увеличат участието си в зи-
мен туризъм и развлечения, 
а 68,4% от тях са уверени, 
че Зимната олимпиада ще 
има въздействие върху тях. 
Може да се каже, че успеш-
ното провеждане на Зим-
ните олимпийски игри в 
Пекин ще засили значител-
но популярността на зим-
ните спортове, туризъм и  
развлечения.

Висококачественото раз-
витие на зимния туризъм 
е неделимо от промотира-
нето на свързаните с не-
го културни акценти, ка-
то изработката на ледени 
скулптури, зимен риболов 
и други.

Според Хан Юендзюн 
зимните културни съби-
тия дават душа на места-
та, където се провеждат, и 
привличат немалко турис-
ти. Благодарение на подго-
товката на Зимните олим-
пийски игри например се  
преобрази град Джандзя-
коу, Харбин е известен със 
своя фестивал на ледените 
фигури, а Дзилин с модер-
ните си ски писти.

За развитието на паза-
ра е изключително важно 
да се създаде необходими-
ят климат, особено чрез на-
сочване широкото участие 
на млади хора. За тази цел 
властите на много места 
насърчават участието на 
младежи в зимни спорто-
ве, а в училищата има раз-
лични инициативи за попу-
ляризирането им.

„Благодарение на Олим-
пийските игри зимният ту-
ризъм ще продължи по пътя 
на висококачественото раз-
витие не само за да наследи 
традициите, но и за да про-
дължи да се развива и раз-
ширява мащаба си. Целта 
ни е да превърнем Китай 
в световна дестинация за 
зимен туризъм и развлече-
ния“, казва Хан Юендзюн.

Дзин Джао е управител в зимен атракцион в 
парк в пекинския район „Сичън“ и ски курорт 
в околностите на столицата. „Започнах да 
карам ски през 2002 г. По това време имаше 
само една-две писти в Пекин и ските не 
бяха популярен спорт“, спомня си той.
През годините обаче нещата се промениха 
значително и зимните спортове и 
атракциони печелят непрекъснато 
популярност както в Пекин, така и в 
цялата страна и все повече хора – според 
Дзин Джао – ги практикуват професионално 
или просто за забавление.
Силен стимул за промените даде успешната 
кандидатура и подготовката на Пекин 
за домакин на Зимната олимпиада. 
Благодарение на нарастващата 
популярност на зимните спортове се 
разви цяла индустрия с възможности за 
реализиране на сериозни икономически ползи 
и отговаряща на пазарното търсене.

напредък около подготов-
ката на Зимните олимпий-
ски игри. Цинхай-Тибет-
ското плато, предоставящо 
едни от най-добрите усло-
вия в Китай за зимни спор-
тове и туризъм, продължа-
ва да привлича нарастващ 
брой посетители.

Според едно проучване 
на Китайската академия за 
туризъм 90,1% от респон-
дентите са участвали в ня-
каква форма на зимен ту-
ризъм и развлечения, 63,3% 

от тях са правили това вед-
нъж или два пъти годишно, 
а 24,8% - три-четири пъти. 
Това показва, че Китай на-
влиза в етап на устойчиво 
търсене на възможности за 
зимен туризъм и развлече-
ния, които се превръщат в 
нормален избор за все по-
вече хора.

Проучването показва съ-
що, че въпреки въздействи-
ето на епидемията от 
COVID-19, 71,7% от респон-
дентите нямат намерение 

“Птичето гнездо” се 
превръща в зимна  
страна на чудесата

Тематичният парк  
Харбин привлича  
много посетители

Най-много се забавляват 
децата - бъдещите 
олимпийски надежди
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Исторически олимпийски титли  
на китайските спортисти в Пекин 2022
Хиляди наблюдават 
пред гигантски 
телевизионен екран 
драматичните 
надпревари

ще в началото на Зим-
ните олимпийски игри 
в Пекин 2022 китайски-
те спортисти показаха, 
че „завладяват“ нови 
територии. Доказател-

ство са първите три титли, които 
са исторически, като някои от от-
личията са в спортове, които де-
бютираха на Олимпиадата.

Още през първия състезателен  
ден квартетът на домакините из-
воюва първата в историята титла 
в смесената щафета по шорттрек в 
Пекин при дебюта на дисциплина-
та на Олимпийски игри. На фина-
ла Цю Чуъню, Фан Късин, У Дад-
зин, Жън Дзъуей триумфираха с 

О

2:35.951 минути по време на старт 
от Световната купа в Пекин през 
октомври миналата година.

До този момент У Дадзин бе 
единственият в квартета спечелил 
медал в шорттрек за Китай на Иг-
рите в Пьончан 2018. Китай има 
пет титли в този спорт във Ванку-
вър 2010 и три в Сочи 2014.

Голямо множество се събра в 
Пекин пред гигантски телевизио-
нен екран, за да наблюдава със-
тезанието в смесената щафета по 
шорттрек на 2000 метра, което до-
несе първата олимпийска титла за 
домакините. Въпреки студеното 
време феновете си тръгнаха раз-
вълнувани и щастливи, пише аген-
ция АП. Китай може и да няма 
големи традиции в зимните спор-
тове, но шорттрекът е една от дис-
циплините, в които резултатите се 
подобряват с изключително бър-
зи темпове.

„Беше много вълнуващо. Изпит-
вам толкова много емоции“, заяви 
Чън Хунфудзин, който бе сред зри-
телите от множеството, което се 

преглед обаче беше установено, че 
той е нарушил правилата, и беше 
дисквалифициран.

Жън Дзъуей спечели с време 
1:26.768 минута. Втори остана друг 
китаец – Ли Уънлун, с 1:29.917 ми-
нута. Унгарецът Шаоан Лю, кой-
то е с китайски корени, взе брон-
за с 1:35.693 минута.

18-годишната Гу Айлин спече-
ли олимпийската титла при же-
ните в дисциплината биг еър във 
фрийстайл ските, като това беше 
злато номер 3 в китайския отбор. 
Младата Гу събра общо 188,25 точ-
ки в трите изпълнения и изпрева-
ри французойката Тес Ледьо със 
187,50 т. и швейцарката Матилд 
Гремо със 182,50 т. 

Състезанието премина твърде 
драматично за Гу Айлин. След 
първите два манша младата ки-
тайка изоставаше от медалите, 
като бе четвърта в класирането. 
Последва обаче невероятно спус-
кане, в което Гу Айлин бе беза-
пелационна и спечели олимпий-
ската титла. Така тя прибави но-
во значимо злато в колекцията си, 
след като преди две години три-
умфира и на Младежките олим-
пийски игри в Лозана. Гу Айлин 
има и две световни титли в халф-
пайпа и споулстайла.

18-годишната Гу Айлин е пър-
вата олимпийска шампионка на 
Китай в тази дисциплина. Прези-
дентът на МОК Томас Бах изгледа 
на живо динамичната надпревара.

За Гу се твърди, че е една от 
най-забележителните състезател-
ки на Пекин 2022, защото е ед-
на от малцината сменили нацио-
налния си отбор – от редиците на 
САЩ се премести в делегацията 
на Китай. Гу е родена в Калифор-
ния. Баща й е американец, а май-
ка й е китайка и тя е в центъра 
на споровете им от коя държава 
да се състезава още от малка. На 
15 година  обаче тийнейджърката 
взима решението да смени нацио-
налния си отбор, защото е убеде-
на, че в Китай се полагат изклю-
чително големи грижи да разви-
тието на младите таланти и то-
ва дава изключителни резултати.

събра в една от централните тър-
говски зони в Пекин. Подобни съ-
бирания в последно време са нео-
бичайни, предвид мерките срещу 
панедемията от коронавирус.

„Много е хубаво да видиш ки-
тайския национален флаг да се раз-
вява“, коментира друг от присъст-
ващите – Ли Джулин.

Жън Дзъуей влезе в история-
та на Олимпиадите с два „бързи“ 
златни медала, извоювани само за 
два дни. В драматичен финал на 
100 метра в шорттрека Жън пре-
сече втори финалната линия, но 
Шандор Шаолин Лю от Унгария 
беше дисквалифициран след края 
на надпреварата и така предста-
вителят на домакините се окичи 
със златото.

Финалното бягане първо беше 
прекъснато само четири обикол-
ки преди финала. При рестарта 
тримата китайци опитаха отбор-
на тактика срещу двамата братя 
от Унгария, но Шандор Лю ус-
пя да поведе в класирането и да 
пресече първи финала. След видео 

време 2:37.348 минути на 2000 ме-
тра, Стартът за медалите започна 
с падане на представителките на 
Канада и Унгария. Финалното бя-
гане беше рестартирано, а Китай 
поведе в началото на състезание-
то и до края водеше, като не ос-
тави никакви шансове на съпер-
ниците си.

На второ място остана Италия 
с 2:37.364 минути, а на трето – Ун-
гария с 2:40.900. За 31-годишната 
италианка Арина Фонтана това е 
девети медал в кариерата от зим-
на олимпиада.

Домакините от Китай се про-
мъкнаха до финала, след като за-
вършиха на трето място във втория 
полуфинал, след Унгария и САЩ. 
След това отборите на САЩ и Ру-
сия бяха дисквалифицирани.

Световният рекордьор в дис-
циплината, отборът на Републи-
ка Корея отпадна на четвъртфина-
лите, след като завърши на трето 
място в серията си след Казахстан 
и САЩ. Щафетата на Република 
Корея постави световния рекорд 

Жън Дзъуей влезе  
в историята на Олимпиадите  
с два „бързи“ златни медала

Гу Айлин е първата 
олимпийска шампионка 

на Китай в дисциплината 
биг еър във фрийстайл ските
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идерландката Суза-
не Схултинг защити 
олимпийската си тит-
лата на 1000 метра в 
шорттрека в Пекин 
2022. За 24-годишната 

Схултинг това е втори медал от 
Олимпиадата в китайската сто-
лица, след като спечели сребро 
на 500 метра. Нидерландката фи-
нишира за 1:28,391 минути, след 
като водеше по време на цялото 
състезание. На четвъртфинали-
те Сузане Схултинг постави нов 
световен и олимпийски рекорд в 
дисциплината – 1:26,514 минути.

Българката Мирела Рахнева, 
която се състезава за Канада, пък 
постави нов рекорд на олимпий-
ския улей в Пекин, след като спе-
чели първия манш в скелетона с 
време 1:02,03 минути. Рахнева е 
родена през 1988 година в Русе, 
баща й е гимнастик, а майка й е 

елитна спринтьорка. Семейство-
то емигрира в Канада през 1997 
година. Мирела започва спорт-
ната си кариера като ръгбистка 
в Университета в Гуелф, но впо-
следствие през 2012 година се пре-
ориентира към скелетона. През 
2016 година тя намира място в 
националния отбор на Канада, а 
две години по-късно си спечел-
ва правото да представлява стра-
ната и на Олимпийските игри в 
Пьонгчан.

Рахнева има една победа за 
Световната купа по скелетон в 
Санкт Мориц, едно второ място 
в Иглс, както и бронз от Лейк 
Плесид и Винтерберг, всички те 
през сезон 2016/2017, когато се на-
режда трета в генералното кла-
сиране. През следващия сезон тя 
става трета в Иглс.

Н

два 17-годиш-
ният Имин 
Су е новата 
звезда в сно-
уборда, кате-
горични са 

специалистите, които 
наблюдават състезани-
ята в Пекин 2022. Ки-
тайският тийнейджър се 
превърна в сензацията 
в дисциплината слоупс-
тайл, като малко не му 
достигна да вземе злат-
ния медал.

Канадецът Макс Пе-
рът спечели титлата в 
надпреварата. 

Това бе изключи-
телна победа за 27-го-
дишния Перът, кой-
то след сребърния си 
олимпийски медал от 
Пьонгчанг 2018 беше 

диагностициран с лим-
фом на Ходжкин. 

След агресивна хи-
миотерапия през лято-
то на 2019 г. канадецът 
обяви, че е победил ра-
ка, и се завърна към със-
тезанията. 

При второто от общо 
трите си преминавания 
по трасето той получи 
90,96 точки, а резулта-
тът му се оказа недости-
жим за конкуренцията.

17-годишната ки-
тайска сензация Имин 
Су спечели сребърното 
отличие с 88,70. 

Трети остана друг ка-
надец. Марк Макморис 
взе третия си пореден 
бронз, след като спечели 
същите отличия в Сочи 
2014 и Пьонгчанг 2018.

Е
Имин Су е новата звезда в сноуборда  

Падна световен рекорд на Олимпиадата

ай-добрият бъл-
гарски сноубор-
дист Радослав 
Янков споде-
ли, че изпитва 
много смесени 

емоции след участието си 
на Олимпийските игри в 
Пекин. Той влезе във фина-
лите и завърши на 15-о мяс-
то в паралелния гигантски 
слалом. Пред БНТ Радо Ян-
ков обяви, че има желание 
да остане и да се състезава 
в рамките на поне още един 
олимпийски цикъл.

„Желание имам на 100 
процента, сили също имам. 
Зависи изцяло само от мен, 
надявам се да продължават 
да ме подкрепят, да се за-
пазя здрав. Виждате, че при 

нас границата на тези, кои-
то карат, са от моята въз-
раст нагоре, така че опи-
тът е от голямо значение 
и с удоволствие продължа-
вам напред“, сподели Радо 
Янков на българска земя.

„Трябваше да рискувам 
на осминафинала, за да го 
изпреваря по някакъв на-
чин. Не мисля, че трасе-
то имаше някаква голя-
ма разлика, имах шанс, 
но по-добрият печели. На-
правих грешка и това ми 
костваше някакви стотни, 
разконцентрирах се надолу 
в самото спускане. Яд ме 
е за тази неточност, защо-
то знам, че когато някой 
е пред мен, някакви сили 
се задействат в мен, мога 

Н

Радо Янков: Много противоречиви чувства 
изпитах в Пекин

да рискувам и се е полу-
чавало, но този път малко 
не ми достигна“, съжаля-
ва 32-годишният българин.

„Много противоречи-
ви чувства изпитах. И ра-
дост, когато успях да вля-
за във финалите, защото 

това беше голяма стъпка за 
мен. После това отпадане 
донякъде ме разочарова“, 
допълни Радослав Янков.

Страницата подготви  
Гаврил ГАВРИЛОВ

Мирела Рахнева изрази своето 
задоволство от отличната 
организация на състезанията в 
скелетона, което й позволи да 
постави рекорд
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Мерки за насърчаване 
на заетостта сред 
новозавършилите 
студенти чрез 
предприемачество

итайското правителство опове-
сти мерки за насърчаване на за-
етостта сред завършващите про-
фесионални колежи и универси-
тети чрез подкрепа за предпри-
емачеството.

В мерките, които са разработени от ня-
колко институции, включително Държав-
ната комисия за развитие и реформи, се 
казва, че страната има за цел да осигури 
2 милиона висококачествени възможнос-
ти за работа на новозавършилите колежи 
и университети през 2022 г.

Ще бъдат създадени общо 212 нацио-
нални бази за масово предприемачество и 
иновации и ще бъдат стартирани специал-
ни кампании за създаване на повече въз-
можности.

Завършилите колежи и университети са 
основната нова работна сила в градските 
райони на Китай, като броят им за 2022 г. 
се очаква да достигне 10,76 милиона.

К

общеСтво

Пекин ускорява 
реставрацията 
на историческия 
център на града

рез 2013 г. районът око-
ло императорския ком-
плекс беше включен в 
списъка с номинации 
за обект на Световно-
то културно наследство. 

Чън Миндзие, началник на Пекин-
ското управление по културното 
наследство, каза пред CGTN, че 
Пекин работи по пет основни зада-
чи за получаването на този статут.

„Извършихме редица подроб-
ни проучвания на района. Форму-
лирахме план за реставрация на 
базата на събраните данни, кой-
то ще подобри редица сфери ка-
то градско озеленяване, поддръж-
ка на обществени пространства и 
реставрация на културни обекти“, 
каза Чън.

Пекин е изработил тригодишен 

план за действие, който включ-
ва 48 проекта за опазване на ис-
торически обекти. Серия от про-
екти за възстановяване и рекон-
струкция в момента се извършват 
в исторически райони като Гулоу 
и Шъчахай.

Много културни забележител-
ности и исторически обекти са би-
ли реставрирани през последните 
пет години. Бизнеси и жители, кои-
то незаконно заемат или не трети-
рат правилно исторически сгради, 
ще бъдат преместени. Опазване-
то и защитата в момента са също 
толкова важни, както модерното 
градско строителство.

Участието на обществото е съ-
що от съществено значение за ра-
ботата по реставрацията. Според 
Чън подкрепата на гражданите за 

района на централната ос е силна, 
тъй като те вярват, че историче-
ската памет е също толкова ценна, 
както модернизацията на града.

Лиу Уеййен, директор на Ко-
митета за управление на градска-
та среда за района Сичън, каза, 
че ведомството е отговорно за из-
вършването на реставрацията не 
само в централната ос, но и в це-
лия квартал.

„До момента сме приключили 
с повече от половината работа в 
Сичън. Настоящите мерки включ-
ват преместване на жители, съба-
ряне на незаконни постройки, как-
то и градско озеленяване. Главната 
цел е да уважим волята на граж-
даните, като същевременно вклю-
чим повече местни жители и общ-
ности в опазването“, добавя Лиу.

Реставрацията всъщност пома-
га да се поддържат спомените на 
общността живи и свързва жите-
лите с историята на района.

„Централната ос в Пекин е сви-
детел на историята. Тя символи-
зира идеала за градско планира-
не в столицата. Мястото показва 
традиционната китайска естетика, 
която набляга на симетрията, под-
редеността и етикета. Приемстве-
ността и последователността на ки-
тайската цивилизация са същност-
та на централната ос на Пекин“, 
казва друг експерт. 

Според него реставрацията и 
ревитализацията на историческия 
район в центъра на Пекин ще съ-
действат за изпълнението на усло-
вията по включването му в спи-
съка на ЮНЕСКО.

иен Дун никога до-
сега не е носила 
грим. Когато гри- 
мьорката Джоу Уън-
джуан завършила 
с разкрасяването, 

48-годишната Диен била мно-
го изненадана от резултата и 
разглеждала с интерес цялата 
разнообразна козметика, раз-
пръсната пред нея на масата.

Диен живее в Хъси, край 
град Йонджоу, Централна ки-
тайска провинция Хунан. През 
годините тя е водила едноо-
бразния живот на обикновена 
селска жена, изпълнен с еже-
дневните грижи около отглеж-
дането на оризовата реколта 
и домакинските задължения.

Гримьорката Джоу Уънджу-
ан е родена през 1988 г. в Ча-
оян, град Йонджоу. Като моми-
че, което обича да се облича, 
тя решава да се научи как да 
се гримира в Пекин през 2007 
г., а през 2012 г. се завръща в 
родния си град и става профе-
сионална гримьорка.

„Исках да разкрася тези же-
ни, които никога преди не са го 
опитвали“, казва Джоу. Всеки 
път, когато тя отново се връща 
в родния си град, установява, 
че жените проявяват все по-го-
лям интерес към козметиката 
и нейната професия.

Преди време Джоу получава 

П

Д

Работата по реставрацията и опазването на Централната ос на 
Пекин – историческа ивица земя в центъра на столицата с ключови 
постройки и архитектура, ще бъде ускорена през 2022 г. Тя е част от 
усилията на Пекин да спечели признание за района около Забранения 
град от ЮНЕСКО. Самият Забранен град беше включен в списъка на 
организацията през 1987 г.

Дългата 7,8 километра централна ос е ключово място за древния 
град, от портата Юндингмън на юг до Барабанените кули на север. Със 
своята 750-годишна история районът включва голям брой исторически 
постройки, реликви и културни обекти.

шанс да осъществи мечтата си, 
тъй като заради епидемията от 
COVID-19 много от селяните 
си седят вкъщи. Тя започва да 
прави грим на жените безплат-
но, а междувременно им показа 
чрез видеоклипове как изглеж-
дат преди и след това. Благода-
рение на видеоклиповете й ин-
тересът към нейната професия 
нараства още повече.

Джоу започва да посеща-
ва и съседни села и да носи 
положителни преживявания 
за жените, като ги гримира и 
разкрасява. 

Освен за грима, Джоу дава 
съвети и за прическите и об-
леклото. Досега тя е преобра-
зила повече от 50 селски же-
ни. Някои от тях са открили, 
че гримът може не само да 

ги накара да се чувстват по-
добре, но и заради по-добрия 
им външен вид да печелят по-
вече пари.

„Повечето селски жени са 
напълно отдадени на работа 
през целия си живот. Надявам 
се, че сега те могат да откри-
ят и собствената си красота“, 
разказва Джоу.

Китайската стратегия за 
съживяване на селските ра-
йони помага за обновяването 
на провинцията. Стратегията, 
която е представена за първи 
път през 2017 г., има за цел да 
постигне модернизация на сел-
ското стопанство и селските 
райони до 2035 г., а голямата 
цел е за силна селскостопанска 
индустрия, красива провинция 
и заможни фермери до 2050 г. 

Професионална гримьорка носи 
увереност на селските жени
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Съдби

Фън Дзин – първата китайка, 
достигнала пеша най-недостъпната 
точка на Южния полюс

К
огато Фън Дзин 
взема първона-
чалното си ре-
шение да пътува 
до Полюса на не-
достъпност (POI)  

в Антарктида, тя буквално 
започнала от нулата.

През 2014 г. Фън Дзин 
по време на околосветско-
то си пътешествие, на път 
за Ушуая в Южна Амери-
ка, открива, че туристите 
бързат да си купят билети 
за Антарктика от круизна-
та компания. Тя изведнъж 
усетила непреодолимо же-
лание да пътува до Антар-
ктида, тъй като бил един-
ственият континент, до кой-
то никога не е достигала.

След дълго колебание 
Фън Дзин взема невероят-
ното решение да стигне до 
Полюса на недостъпност- 
та пеша. Това звучи поч-
ти невъзможно, като се има 
предвид, че е висока едва 
164 см, а физиката й е край-
но неподходяща за полярна 
експедиция. Тя дори няма-
ла опит в карането на ски.

Фън Дзин изпратила 
имейли до повече от 10 во-
дачи на антарктически и 
полярни експедиции, за да 
представи своята ситуация, 
и в същото време изразила 
желанието си да стигне до 
POI пеша, но почти всички 
й отказали. Само един во-
дач на име Пол Ландри й 
вдъхнал лъч надежда.

През февруари 2016 г., 
след повече от година ко-
муникация по имейл, Фън 
Дзин и Пол най-накрая се 
срещнали. Двамата се съ-
гласили да проведат предва-
рително обучение в малкото 
село Хаугастол в Норвегия. 
За тази „среща“ Фън Дзин 
работи усилено в продълже-
ние на 8 месеца. За да подо-
бри физическата си форма, 
тя предприела най-простия 
начин – джогинг, шест по-
лумаратона седмично. За-
почнала с 5 км през пър-
вия ден, които постепенно 
трябвало да увеличи до 25. 
Впоследствие осъзнала, че 
пробегът от 25 км е прека-
лено тежък, и намалила до 
21 км. Това било и мини-
малното ежедневно разстоя-
ние за изминаване по вре-
ме на експедиция.

В село Хаугастол Фън 
Дзин преминала предвари-
телния изпит на Пол. Пол 
предложил първо да си по-
стави дестинация за преход 
в Южния полюс и според 
представянето й да преце-
ни дали може да се справи 
с POI. След завръщането си 
в Пекин Фън Дзин смени-
ла бягането с теглене на гу-
ми. Тъй като упражнение-
то изглеждало странно, за 
да избегне хорските погле-
ди, тя теглила гумите само 
през нощта.

Всеки ден в 1 часа су-
тринта Фън Дзин с 10 кг то-
вар на гърба, влачила гуми-
те из квартала. Съпротивле-
нието на асфалтовия път е 
сравнително голямо, а сила-
та на влачене на гума е поч-
ти равна на тази да влачиш 
две еднакви гуми по пясъ-
ка. Фън Дзин лягала да спи 
с изгрева, а по обяд става-
ла да яде. Тренирала сила-
та на горната част на тяло-
то на следващия ден, 18 кг, 
1000 вдигания. Вместо про-
фесионално оборудване тя 
използвала торби с ориз. По 
този начин тежестта може-
ла да се разделя и нямало 
вероятност да изплаши съ-
седа си, ако тежестта пад-
не на земята, както и да се 
нарани, ако я изпусне.

На 15 ноември 2017 г. 
Фън Дзин стъпила на Ан-
тарктида, където я очаквало 
52-дневно изпитание.

Много бързо наранява-
ния и заболявания застигат 
Фън Дзин. Ходенето с ви-
сока интензивност влоша-
ва състоянието на дясното 
й ахилесово сухожилие, усе-
щането за разкъсване прави 
невъзможно клякането. При 
ходенето до тоалетна тряб-
вало да коленичи в снега.

На 23 ноември Фън Дзин 
най-накрая завършила пре-
хода на първата географска 
ширина. Пол обаче изглеж-
дал тъжен и нямал настро-
ение да празнува. Мислил, 
че ще му свърши храната, 
преди да получат доставки-
те. Без дори да се замисля, 
Фън Дзин му дала от запа-
сите си от сухари.

На 30 ноември дошъл ис-
тинският тест. Виелицата 
затруднявала ходенето на 
Фън Дзин, която непрекъс-
нато падала. Тя не спирала 
да се задъхва, а Пол, кой-
то проправял път пред нея, 
също не издържал.

Той дал на Фън Дзин три 
варианта. Първо, да разпо-
ложат лагер на място и да 
изчакат метеорологичните 
условия да се подобрят; вто-
ро, да се сменят с Фън Дзин 
и тя да върви напред; тре-
то, да остави Фън Дзин да 
тегли част от багажа. Тъй 

като трудността се увели-
чавала, Фън Дзин избрала 
третия вариант. Не избра-
ла да върви отпред, защо-
то се притеснявала, че ня-
ма да може да се ориентира 
в правилната посока.

Фън Дзин споделила пет-
шест килограма от багажа 
на Пол и започнала да се 
поти на всеки няколко крач-
ки. Усетила как очите й из-
тръпват и зрението й се за-
мъглява. Заради обилното 
потене бързо започнала да 
се дехидратира. През нощта 
в лагера Пол с гръб към 
Фън Дзин, докато подреж-
дал съдовете за готвене, ка-
зал: „Дзин, никога досега не 
съм молил клиент да носи 
багажа ми“. Въпреки че не 
се извинил, Фън Дзин чу-
ла извинението му.

Но скоро отношенията 
между Фън Дзин и Пол се 
влошили. През нощта на 
14 декември те се скарали. 
Причината била, че Пол ин-
формирал Фън Дзин, че ед-
на четвърт от нейните су-
хари трябва да бъдат прис-
паднати като „групова хра-
на“ с мотива, че е „възмож-
но“ да остане без храна. В 
крайна сметка Фън напра-
вила компромис и казала 
на Пол: „Съгласна съм, ще 
извадя 15 сухара. Но трябва 

гнали на Южния полюс. 
„Вие ли сте първата ки-
тайка, стигнала до Юж-
ния полюс на ски?“ Въпро-
сът на Пол озадачил Фън 
Дзин. Тя изведнъж осъзна-
ла, че това е неговият на-
чин да я поздрави за по-
стижението. „Според пред-
ставянето ви по време на 
експедицията не се съмня-
вам в способностите и ре-
шителността ви. Никога 
не съм имал клиент, кой-
то да е толкова упорит ка-
то вас. Вярвам, че ще успее- 
те“. Оценката на Пол заси-
лила нейната решимост да 
достигне екстремните точ-
ки на Антарктида.

За тези, които не са за-
познати с Полюса на недос-
тъпността, Южният полюс 
е много по-известен от не-
го. Но за Фън Дзин това 
е мястото, което е нейната 
мечта. Полюсът на недос-
тъпността се намира върху 
ледената покривка на пове-
че от 800 километра северо-
източно от Южния полюс, 
неслучайно в името му има 
„недостъпност“. Тази точ-
ка в Антарктида се нами-
ра най-далеч от бреговете 
на Южния ледовит океан.

Той е не само изключи-
телно отдалечен, но и на 
повече от 900 метра над 

да не забравяш, че спестих 
с гладуване“.

Когато дойде последни-
ят ден, нямаше вълнение, 
само спокойствие. Някои 
хора описват експедицията 
в три дни: първия ден на 
заминаване, последния ден 
за завършване и всеки ден 
по пътя. „Всеки ден е тру-
ден. Всеки ден мисля как да 
преодолея трудностите, но 
точно заради това не чувст-
вам празнота и скука“, ка-
за Фън Дзин.

В 15 часа по пекинско 
време на 8 януари 2018 г. 
Фън Дзин и Пол присти- 

Южния полюс, което е още 
по-трудно изпитание както 
за различните машини, така 
и за хората. Откакто е ка-
либриран от Съветския съ-
юз, само 9 мъже изследова-
тели в света са пристигали 
успешно чрез сноу кайт и с 
помощта на вятъра.

Две години по-късно 
Фън Дзин отново стъпила 
на леда на Антарктида. Дъл-
го съзерцавала издигащия 
се лед в далечината, прили-
чащ на огромна вълна, коя-
то сякаш внезапно е замръз-
нала. Усетила как сърцето 
й започнало да бие силно. 

Намираща се дълбоко във 
вътрешността на Антаркти-
да, сред обширните снеж-
ни полета, Фън Дзин често 
разсъждавала за крехкостта 
и преходността на живота.

След дълъг преход тя по-
някога имала халюцина-
ции, сякаш седяла на ръба 
на скала, гледайки себе си 
от въздуха. След 80-дневно 
пътуване и изминаване на 
повече от 1800 километра, 
експедиционният екип на 
Фън Дзин най-накрая за-
вършил експедицията до 
Южния полюс на недос-
тъпност. На десетина ме-
тра встрани се намирала 
статуя на Ленин, обърната 
към членовете на експеди-
цията. 60 години от поста-
вянето й, статуята на Ленин, 
която Фън Дзин видяла, се 
издигала само на 1,4 метра 
от земята.

„Природата няма заво-
еватели, а силата на чове-
чеството е твърде малка. 
Всяко малко постижение, 
което може да бъде постиг-
нато днес, се основава на 
неуморните изследвания и 
пробиви на нашите пред-
шественици. Вие и аз, всич-
ки сме смъртни и това, кое-
то е забележително, е епо-
хата, в която живеем“, ка-
за Фън Дзин.

Фън Дзин на Полюса на недостъпността (POI) в Антарктида с талисманите  
на Зимните олимпийски игри в Пекин 2022 в ръце. 25 януари 2020 г. 
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Медицински център помага със средствата  
на традиционната медицина
В Тибетския медицински център на град Чанму, 
окръг Гайд, провинция Цинхай, се използва масово 
традиционната медицина за профилактика и лечение, 
за да се избегнат скъпите медицински грижи, както и 
тежките заболявания. 

Е
дни от най-добри-
те атлети, кои- 
то се състеза-
ват на Зимната  
олимпиада в Пе- 
кин, споделят 

какво означава за тях пси-
хичното здраве.

Ние не сме роботи
Алпийските скиорки 

Микаела Шифрин от САЩ 
и Петра Влхова от Слова-
кия  коментират натиска 
върху Симон Байлс на по-
следната Лятна олимпиада 
в Токио. Заради психоло-
гичен блокаж тя не участ-
ва в четири от пет фина-
ла и в социалната мрежа 
Инстаграм лично обясня-
ва: „Просто умът и тялото 
ми не са синхронизирани“.

„Не знам дали има друг 
спортист в историята, от ко-
гото с такава сигурност да 
са очаквали да спечели“, 
обяснява Шифрин. „Но аз 
знам как се е чувствала тя. 
Никога не е лесно да спе-
челиш. А още по-трудно е, 
когато всички те смятат за 
най-добрия.“

„За всички тя бе най-до-
брата и трябваше винаги да 
побеждава. Но това не е та-
ка, защото тя не е робот, а 
човек“, добавя Влхова. 

Според канадския фигу-
рист Пол Поаре идеята, че 
олимпийците трябва вина-
ги да са най-добри, може да 
е пагубна. „В спорта наис-
тина се изисква винаги да 
си пръв. 

Според мен е предизви-
кателство, особено в све-
та на спорта, да направиш 
крачка назад и да призна-
еш, че си напрегнат или 
наранен и имаш нужда от 
помощ. Ние наистина се 
опитваме да постигнем не-
възможното, но си остава-
ме хора.“

Олимпийци споделят какво означава 
психичното здраве за тях

Без психическо няма и 
физическо здраве

Олимпийската шампи-
онка, капитан на амери-
канския женски отбор по 
хокей Кендъл Койн казва: 
„За физическото здраве на 
един спортист се говори 
повече, защото то може да 
се види. Но и психологиче-
ският аспект заема важно 
място в нашата подготовка. 
Ние сме наясно, че трябва 
да сме колкото физически, 
толкова и психологически 
устойчиви“.

На същото мнение е и 
фигуристът Дмитрий Ко-
зловски, който в Пекин 
представя отбора на Руския 
олимпийски комитет. „Ве-
роятно това е един от клю-
човите елементи в спорта“, 
казва той. „Има множество 
примери за това как  из-
ключителни спортисти по-
някога не могат да прео-
долеят психологическия 
блокаж. Като допълнение 
към физическата подго-
товка, спортистът трябва 
да се отнася отговорно и 

към своята психологическа 
рехабилитация и възстано-
вяване.“

Испанецът Андер Ми-
рамбел, който участва в 
състезанията по скелетон 
в Пекин, подкрепя тази 
гледна точка. „Общество-
то не е готово да разбере, 
че за спортистите мозъкът 
е също толкова важен, кол-
кото и тялото. Спортистът 
тренира своето тяло, но не 
трябва да забравя и за пси-
хологическата подготовка, 
защото на мозъка му се на-
лага да работи с лудо тем-
по.“

Психичното здраве е 
предизвикателство за 

всички, включително и за 
спортистите

 За партньорката на По-
аре, фигуристката Пайпър 
Жил, психичното здраве е 
постоянен проблем. „Въз-
можно е да сме толкова 
фокусирани върху всички 
грешки, които трябва да по-
правим, че да забравим за 
силните си страни. Но неза-
висимо дали сме на върха, 

или на дъното, най-важно-
то е да се връщаме винаги 
към златната среда.“

Дайте си почивка и 
мислете позитивно

Японецът Кагияма Юма, 
шампион по фигурно пър-
заляне от Зимните младеж-
ки олимпийски игри в Ло-
зана през 2020 г., се е нау-
чил да се справя с нервите и 
лошото настроение за въз-
становяване на психично-
то здраве. „Важно е да на-
правите пауза, когато не сте 
във форма“, предлага той. 
„Ако винаги се работи до 
максимума на възможност-
ите, се стига до прегрява-
не. В един момент е нуж-
на почивка за възстановя-
ване на силите.“

Японката Сара Такана-
ши, една от най-добрите в 
ски скоковете, казва, че ви-
наги се опитва да мисли по-
зитивно, дори и да изпитва 
затруднения. „Психическо-
то здраве заема важно мяс-
то в живота на един спор-
тист. При отрицателни емо-
ции аз тренирам колкото 

може повече, за да бъда уве-
рена в себе си. И винаги  
мисля позитивно.“

Психическото здраве е 
ключ към щастливия 

живот
Много атлети споделят, 

че намирането на правил-
ния подход към психичното 
здраве е важно, за да се чув-
ства човек доволен от жи-
вота. „Трябва да сме наясно, 
че е невъзможно да бъдем 
съвършени. Предизвикател-
ството е да разбираме кое 
е достатъчно перфектно, за 
да се наслаждаваме пълно-
ценно на живота.“

„Психичното здраве ви 
прави това, което сте“, каз-
ва ски бегачката от САЩ 
Британи Боу, бронзова ме-
далистка от Пьончан 2018 г.  
Тя обяснява, че се опит-
ва да не се фокусира вър-
ху резултатите – независи-
мо дали са добри, или ло-
ши, а да отделя повече вни-
мание на психичното здра-
ве. „Ако не сте психологи-
чески устойчиви и психи-
чески здрави, няма никак-
во значение какво правите 
на пистата.“

Според швейцарския 
кърлингист Питър де Круз, 
бронзов медалист при мъ-
жете в отборното класира-
не през 2018 г., психично-
то здраве идва преди всич-
ко чрез умението да оби-
чаш себе си, да се чувстваш 
добре в собствената си ко-
жа. Тайната е в това да си 
благодарен за всичко, кое-
то имаш. 

„Психичното здраве за 
мен е състояние на уми-
ротворение и покой“, казва 
фигуристката Александра 
Бойкова. „Какво ми пома-
га да го съхраня? Може би 
да гледам котките в интер-
нет. Правя го всеки ден.“

а състезанието 
по биг еър ски 
свободен стил 
китайката Гу Ай- 
лин прави стра-
хотен обрат в 

представянето си и печели 
първия златен медал за Ки-
тай в историята на олим-
пийските игри в ски дис-
циплините за жени.

Големият успех на Гу 
Айлин не би бил възмо-
жен без усилията на лека-
ря на китайския отбор по 
биг еър и слоуп Джу Дзяну-
ей. Той е ортопед от про-
винция Съчуан и един от 
големите експерти по ки-
тайска медицина. 

Джу Дзянуей е подготвил 

подходяща физиотерапия и 
упражнения, съобразявай-
ки се със състоянието на 
Гу Айлин, както и препо-
ръки за превенция, за да се 

минимизират наранявани-
ята при участието й в Зим-
ната олимпиада в Пекин и 
да се гарантира доброто й 
представяне.

Н

Китайската медицина е 
помогнала на Гу Айлин да 
стане олимпийски шампион
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Н
а 27 януари ге-
нералният се-
кретар на ЦК на 
ККП Си Дзин- 
пин посети древ-
ния град Пиняо 

в провинция Шанси. Той 
се докосна до историята и 
потърси традициите в този 
„жив древен град“.

Пиняо е пионер в биз-
неса и извор на култура-
та. Древният град е постро-
ен по време на император 
Сюен от династия Западна 
Джоу и е с около 2800-го-
дишна история. Той има по-
вече от 100 улици и алеи, 20 
древни храма и близо 4000 
жилищни сгради.

През 1997 г. Пиняо бе 
включен в Списъка на све-
товното културно наслед-
ство, създавайки преце-
дент в избирането на цял 
китайски град за „светов-
но наследство“.

Според Комитета за 
световно наследство на 
ЮНЕСКО древният град 
Пиняо „показва изключи-
телно цялостна картина за 
развитието на културата, 
обществото, икономиката 
и религията в китайската 
история“.

Днес този добре запазен 
древен град има над 10 000 
жители, които всеки ден са 
свидетели на хилядолетната 
китайска култура и я пазят, 
за да я предадат на следва-
щите поколения.

Китайската култура е ед-
новременно древна и съвре-
менна. Тя принадлежи не 
само на нацията, но и на 
целия свят. Този „жив дре-
вен град” блести с най-ха-
рактерното за китайската 
традиционна култура в на-
шата епоха и демонстрира 
корените на държавата и 
нацията.

Според Си Дзинпин без 
хилядолетната китайска 
цивилизация е невъзмож-
но наличието на китайски 
специфики. „Ако няма ки-
тайски специфики, как мо-
же да има такъв успешен 
социализъм с китайски спе-
цифики?“, подчертава той.

Богатото историческо и 
културно наследство дава 
сили на китайската нация. 
Думите на Си Дзинпин 
предполагат, че трябва 
твърдо да се защитава ду-
ховната жизнена линия на 
китайската нация, да се 
търсят дълбоките й коре-
ни, традициите да се пре-
дават на поколенията и не-
отклонно да се следва пътят 
на социализма с китайски 
специфики.

„Да бъдем отлични на-
следници на традиционна-
та култура“ – опазването 

Пиняо – живият древен град
Пиняо е родно място 
на търговците от 
провинция Шанси, 
а древната банка 
„Жишънчан“ се 
определя като начало 
на финансовата  
индустрия на Китай

посещава културни памет-
ници. Всяка негова стъп-
ка е знак за дълбоката му 
любов и загриженост към 
опазването на традиционна-
та култура и историческо-
то наследство. По време на 
инспекциите си той много-
кратно посочва, че истори-
ческото и културното на-
следство принадлежат не 
само на нашето поколение, 
но и на бъдещите. Как да 
защитим ценното богат-
ство, оставено ни от пред-
ците? „Трябва да имаме 
страхопочитание към ис-
торията, културата и еко-
логията“, подчертава мно-
гократно Си Дзинпин, при-
зовавайки за опазване на 
всички форми на истори-
ческото и културното на-
следство.

Древният град Пиняо 
е световноизвестен заради 
своите богати и цялостно 
запазени исторически ре-
ликви. Като един от най-
добре защитените древни 
градове в Китай, усилия-
та той да бъде опазен и в 
същото време обновен са 
знак за далновидността на 
Си Дзинпин. „Щом обича-
ме този древен град, тряб-
ва да се грижим добре за 

на историческите корени 
и продължаването на тра-
дициите винаги е било в ос-
новата на идеите и дейст-
вията на генералния се-
кретар на ЦК на ККП Си 
Дзинпин. Той посети древ-
ния град Юнцин в Гуан-
джоу, улицата с древни па-
метници в Чаоджоу, райо-
на Каофу в малкия парк 
в Шантоу, както и Санфан 
Цисян във Фуджоу. В древ-
ния град Дунхуан и заста-
вата Дзяюгуан в пустинята 
на провинция Гансу, къде-
то е западният край на Ве-
ликата китайска стена, по-
строена при династия Мин 
и е важен участък от древ-
ния Път на коприната, Си 
Дзинпин подчерта необхо-
димостта да „се тачи ценно-
то културно наследство на 
предците“ и „да се пазят ве-
чните корени на китайска-
та нация“. В древния град 
Датун Си Дзинпин разгле-
да пещерите Юнган, които 
са като каменна книга за 
историята, проучи мерките 
за опазването им и призо-
ва културното наследство 
да продължи да се преда-
ва на поколенията.

През последните години 
Си Дзинпин непрекъснато 

него и да го усъвършенства-
ме непрекъснато, а не да го 
ремонтираме и експлоати-
раме прекомерно. Не тряб-
ва да разрушаваме истин-
ското и да градим фалши-
вото, за да избегнем уеднак-
вяването на градовете. Това 
е заслуга на съвременната 
епоха и полза за бъдещите 
поколения.“

Непрекъснатото трупа-
не на културни богатства е 
отличителна черта на древ-
ния град Пиняо. Китайско-
то правителство обръща го-
лямо – внимание на защи-
тата на „формата“, но още 
по-голямо на „душата“ му. 
Интегрирането на истори-
ята и традиционната кул-
тура със съвременния жи-
вот дава нова жизненост на 
историческото наследство и 
в същото време носи щас-
тие на днешните жители 
на града.

Пиняо е родно място на 
търговците от провинция 
Шанси, а древната банка 
„Жишънчан“ се определя 
като начало на финансовата 
индустрия на Китай. В му-
зея „Жишънчан“ генерал-
ният секретар Си Дзинпин 
се запозна с историята и 
развитието на търговците 
от провинцията, като под-
черта необходимостта да се 
популяризира по-добре от-
личната традиционна ки-
тайска култура, за да може 
да служи на икономическо-
то и социалното развитие.

Единствено ако не за-
бравяме за оригинала, мо-
жем да градим по-добро бъ-
деще, а наследяването на 
вече постигнатото ще дове-
де до по-успешни иновации. 
Пиняо бе украсен с червени 
фенери и новогодишни ку-
плети по случай китайска-
та Нова година. Наскоро 
падналият сняг блестеше 

ослепително на фона на 
„китайското червено“. Та-
зи празнична атмосфера е 
привлекателна за туристи-
те от страната и чужбина. 
Духът на китайската Нова 
година може да се усети на-
всякъде – в магазините за 
месо, за лакови изделия, за 
приготвения по традицион-
ните технологии оцет. „Пре-
възходната китайска тра-
диционна култура, създа-
дена и запазена от китай-
ците през хилядолетията, 
е коренът и душата на ки-
тайската нация”, подчерта 
Си Дзинпин. Той предложи 
да се използват творческа-
та трансформация и ино-
вативното развитие, съче-
тани с новия езиков кон-
текст на епохата.

„Обновяването“ и „ожи-
влението“ вливат нова жиз-
неност на древния град Пи-
няо. През последните го-
дини той не само привли-
ча вниманието на света 
със своите древни градски 
стени и къщи, стари тради-
ции и занаяти, но и успеш-
но създаде три културни ви-
зитки – „Международната 
фотоизложба в Пиняо“, „Го-
дината на Китай в Пиняо“ 
и „Международния фил-
мов фестивал Пиняо“, от-
варяйки вратите на древ-
ния град, който с увереност 
върви към света и посреща 
гостите от целия свят.

Светлината на цивили-
зацията осветява пътя към 
възраждането. В новата ера 
древните китайски градове 
са пълни с жизненост и се 
гордеят с величието на ро-
дината. Китайската култу-
ра се развива непрекъсна-
то, което е в основата на 
просперитета на древния 
град Пиняо и на културна-
та увереност на китайците 
в новата епоха.
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Изложба с акцент върху „радостните 
тигри“ изпраща послание за оптимизъм

ървият експонат, който 
посреща посетители-
те в лобито на музея, е 
керамична възглавни-
ца от 12-и век, която е 
във формата на тигър и 

изрисувана с изображения на диви 
гъски и тръстика. Подобни „тигро-
ви възглавници“ са били популяр-
ни по времето на династия Дзин 
(1115 –1234) особено в района на 
Жълтата река, където хората вяр-
вали, че тя отблъсква кошмарите 
и гарантира спокойния сън, разказ-
ва Чън Дзие – заместник-директор 
на Шанхайския музей.

В китайската култура тигрите 
често биват описвани с малко не-
очаквани качества като покорност 
и дружелюбност, а не свирепост, 
отбелязва Чън.

Друг изложен предмет с изобра-
жения на тигър е позлатена тежест 
за рогозка, датираща от периода 
на династия Западна Хан (206 г. 
пр. н. е. – 24 г.). По време на ди-
настии Цин (221 – 206 г. пр. н. е.) 
и Хан (206 г. пр. н. е. – 220 г.) хо-
рата обикновено са сядали върху 
подови рогозки, а широките ръка-
ви и дълги подгъви на робите им 
често се закачали по краищата им, 
което им създавало неудобство. 
Ето защо тежести с формата на 

П

Изложба, посветена на 
годината на Тигъра от 
китайския календар, може да 
бъде разгледана в Шанхайския 
музей. Тя представя шест 
предмета от неговата 
колекция и четири от японския 
национален музей Кюшу. Пет 
от експонатите се показват за 
първи път в Шанхай. Изложбата 
бе открита на 18 януари и 
продължава до 27 февруари.

животни – обикновено напълне-
ни с олово, били поставяни в че-
тирите краища на рогозката, за да 
решат проблема. Предметът, кой-
то е изложен тука, тежи 3,6 кило-
грама, казва Чън.

„Като естествен хабитат на ти-
грите, Китай е опазил редица под-
видове и разполага с много тема-
тични археологически реликви, ис-
торически записки и митични ле-
генди“, разказа Ян Джъган, дирек-
тор на Шанхайския музей.

Този музей и японският Кюшу 
организираха съвместно изложбата 
в чест на 50-годишнината от нор-
мализирането на китайско-япон-
ските дипломатически отношения. 

Ян отбеляза, че Япония също има 
дългогодишен обичай да почита 
тигрите.

„Японските творби на изку-
ството, които са свързани с тигъ-
ра, често отразяват един по-екзо-
тичен стил. Това откриваме в два 
експоната от изложбата, а имен-
но две чинии от японски порце-
лан имари (синьо-бял порцелан)“, 
споделя Ян.

Четири картини на тигър, една 
от Шън Цюен (1682 – 1760), дру-
га от град Джанджоу от династия 
Цин (1644 – 1911), – и две от япон-
ски художници от 18 век, са пред-
ставени върху електронни екрани в 
музея, позволяващи на публиката 

да разгледа отблизо детайлите.
Тигрите в китайските фолклор-

ни традиции често се представят 
като пазители, които предпазват 
от бедствия и зли духове. 

С акцента върху „радостните 
тигри“ в изложбата представите-
лите на музеите се надяват да из-
пратя послание на оптимизъм и 
солидарност в глобалната борба с 
пандемията от COVID-19, казват 
Ян Джъган и Шиматани Хироюки, 

изпълнителен директор на Нацио-
налния музей Кюшу.

Шанхайският музей е разра-
ботил и нова серия от мърчан-
дайз и анимационни изображения, 
вдъхновени от експонатите, за спо-
деляне с публиката в социалните 
мрежи. „Надяваме се хората да ха-
ресат изложбата и си вземат суве-
нири от нас“, каза още Чън.

„Снимка на тигъра“ на Сюн Фей, 
част от онлайн изложбата (1762), 
Национален музей Кюшу, Япония

Керамична 
възглавница във 
формата на тигър, 
с изрисувани 
изображения  
на диви гъски  
и тръстика  
(1115 – 1234), 
колекция  
от Шанхайския  
музей

Позлатена тежест 
за рогозка във 
формата на 
тигър, датираща 
от периода на 
династия  
Западна Хан  
(206 г. пр. н. е. – 
24 г.),  
колекция от 
Шанхайския 
музей

Позлатен 
орнамент от 
нефрит Циушан 
(1115 – 1234), 
колекция от 
Шанхайския 
музей

Додекагонална 
чиния с 
изрисувана  
синьо-бяла 
фигура на тигър  
и бамбук,  
19-и век, Япония 
Арита Килн  

Синьо-бяла плоча 
с изрисувани 
тигров и бамбук, 
японска колекция 
от 19-и век на 
Националния 
музей Кюшу, 
Япония, подарена 
от г-н Агата 
Кунизо
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Реплики на древни класики

ажно е да се раз-
виват технологии 
за съхранението 
на тези книги и 
реставрирането 
на онези, които 

са частично повредени от 
влагата или проядени от 
червеи. Всъщност много е 
направено в тази насока.

Въпреки това отдавнаш-
на мечта на учените е да 
направят реплики на тези 
древни класики, за да при-
тежават същата визия и усе-
щане, за да може техният 
оригинален елегантен стил, 
подвързия, красив ръкопис 
и печатите на техните пре-
дишни притежатели да бъ-
дат представени на читате-
лите.

Някои издателския къ-
щи са положили усилия, но 
репликите на древни книги 
не са издадени в поредици 
и тяхното качество варира.

Чак през 2018 г. издател-
ска къща „Хуабаоджай“ (Съ-
кровищата на Китай) успява 
да пусне на пазара „Репли-
ки на 100 древни китайски 
класики“. Оттогава насам 
качеството на копията ста-
ва по-добро дори от ориги-
налите и много от най-до-
брите издания на едни от 
най-известните древни кла-
сики могат да бъдат чете-
ни в оригиналния им вид.

Обикновено има някол-
ко издания на една и съща 
класическа древна книга и 
това, което ги различава, 
са обяснителните бележки 
на различните учени. Та-
ка че за поредиците подбо-
рът на най-доброто издание 
на всяка от книгите е ва-
жен въпрос, тъй като отра-
зява цялостното им качест-
во. Организиран е бил екип 
от експерти, който да селек-
тира стотици хиляди древни 
книги, съхранявани в хиля-
ди библиотеки.

Дори и след издаването 
на един цял комплект не-
прекъснато се правят про-
мени по отношение на от-
делни томове.

Така например „Записи 
на великото учение на кон-
фуцианския философ Уан 
Йенмин (1472 – 1529) от пе-
риода на император Лун-
цин (1537 – 1572) по времето 

В

За стотиците хиляди 
древни китайски 
книги, някои от 
които са последните 
останали екземпляри 
по света, шансът 
да бъдат разгледани 
от обикновени хора е 
почти нула, нито пък да 
бъдат докоснати или 
прочетени. Всички те се 
съхраняват в държавни 
библиотеки или частни 
институции, опазвани 
като реликви от 
културното наследство 
на страната.
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Използвани са материали  
на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

на  династия Мин (1368 – 
1644), които са били пазени 
в Регионалната библиоте-
ка на провинция Джъдзян, 
са били използвани първо-
начално. Днес те са заме-
нени от печатното издание 
от периода на император 
Дзядзин (1522 –1566), което 
се съхранява в Китайска-
та държавна библиотека в 
Пекин. То е по-старо и с 
по-добро съдържание.

Хартията, която се из-
ползва при изработката, 
също има огромно значе-
ние за качеството на кни-
гите реплики. Традицион-
ната хартия, позната като 
сюенджъ, разпространена 
за традиционна живопис и 
калиграфията, се прави от 
слама и дървесна кора и не 
може да се използва за кни-
гите, тъй като е твърде ме-
ка и мастилото лесно по-
пива в нея, ако се печата с 
традиционна литографска 
технология.

Има и хартия, произве-
дена от машина, за печа-
тане на подобни книги, но 
при нея качеството не е на 
високо ниво.

Тогава откъде идва хар-
тията за направата на те-
зи книги реплики? Всъщ-
ност технологията отдавна 
е загубена.

Интересът на Дзян Фан-
ниен към древните ки-
тайски книги го кара да 
създаде фабрика във Фуян, 
провинция Джъдзян, в на-
чалото на 80-те години на 
миналия век, където тех-
нологията за производ-
ство на тази древна ръчно 

изработена хартия за печа-
тане е преоткрита. Днес тя 
е известна като юеншу хар-
тия и е същата като използ-
ваната за древните книги. 
Прави се от пресен бамбук 
и дървесна кора, по-твърда е 
от сюенджъ, но по-мека от 
съвременната хартия.

Дзян Фъндзюн, дъще-
рята на Дзян Фанниен, е 
сравнила качеството на 
двата вида книги. Тя на-
киснала хартията във вода 
в продължение на един ме-
сец. Хартията от фабрика-
та на баща й можела да се 
използва повторно и след 
изсъхване, а другата се пре-
върнала в каша. Тя сложи-
ла ръчно изработената хар-
тия на слънце да съхне за 
месец, а отпечатаните на 
нея думи останали непро-
менени.

В същата фабрика се из-
работва и специална хартия, 
известна като цъцин (кера-
мично синьо), която се из-
ползва за корицата на тези 
книги реплики.

Древната техника за из-
работката й също се е из-
губила с времето, но е пре-
открита във фабриката в 
Джъдзян.

Вместо съвременни 
принтери и печатарска 
технология за печатането 
на репликите се използва 
осъвременена традицион-
на литография. Прилагат 
се минерални пигменти 
в суров вид, а не обикно-
вено печатарско мастило. 
Минералните пигменти се 
стриват на фин прах, към 
който се добавя колофон. 

Използването на подобен 
пигмент позволява на древ-
ните книги, съдържанието в 
които е изписано ръчно от 
учените, да остане почти не-
променено. Цветът, струк-
турата и дори белезите, ос-
тавени от книжни червеи, 
както и неравните краища 
на китайските йероглифи, 
изписани с четка в ориги-
налните класически кни-
ги, са се запазили напълно.

С печатарската хартия 
и литографска технология 
Дзян Фанниен създава „Ху-
абаоджай“ и стартира биз-
нес за издаване на древни 
китайски книги с ръчно ши-
та подвързия, които на ки-
тайски се наричат сюенджу-
аншу.

Развитието на фабрика-
та поставя основите за изда-
ването на „Реплики на 100 
древни китайски класики“.

Проектът е изпълнен под 
ръководството на комитета 
за култура към Централния 
комитет на демократиче-
ската лига на Китай и Ки-
тайската асоциация за съх-
ранение и опазване на древ-
ните книги. 

Книжната поредица съ-
държа 102 заглавия, едно от 
династия Тан (618 – 907), 38 
от династия Сун (960 – 1279), 
едно от династия Дзин (1115 
– 1234), три от монголски-
те издания, 18 от династия 
Юен (1271 – 1368), 30 от ди-
настия Мин (1368 – 1644) и 
11 от династия Цин (1644 
– 1911). Цялата поредица е 
съставена от 1152 книги.

Ли Дзъджун, експерт 
по древни китайски книги 
и бивш директор на отде-
ла за древни класики към 
Националната библиотека, 
похвали книгите и ги на-
рече най-добрите реплики, 
които някога са правени.

За първи път от динас-
тия Цин насам класически 
книги се репликират с въ-
зобновени древни техноло-
гии за литография и произ-
водство на хартия.

И тъй като оригиналите 
се съхраняват в библиоте-
ките, тези реплики могат да 
служат на съвременните чи-
татели като начин да се до-
коснат до уникалния чар на 
древните китайски книги.
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за 1 месец 2 лв.

за 3 месеца 6 лв.

за 6 месеца 12 лв.

за 12 месеца 24 лв.

Може да се абонирате  
във всички пощенски 
станции в страната и  
в редакцията на адрес:
София, ул. Позитано 20а 
тел.: 02/944 1026

Абонирайте се за 2022 г.
Каталожен № 381

Китай се готви за Празника на фенерите
Празникът на фенерите приближава и в различни места на Китай се провеждат 
разнообразни мероприятия, които създават празнична атмосфера.

ного ресторанти в Пекин – гра-
да домакин на Зимните олим-
пийски игри, предлагат ястия 
във формата на зимните спор-
тове и талисманите на олим-

пиадата. За да създаде олимпийска ат-
мосфера, известният с пекинската си па-
тица ресторант „Цюендзюдъ“ подрежда в 
чиниите късовете месо във формата на 
олимпийския факел. 

За любителите на сладкото в меню-
то има ястие, което прилича на снежна 
планина със скиори.

Друга известна верига ресторанти – 
„Тунхъдзю“, предлага палачинки във фор-
мата на олимпийските кръгове. Вместо 
изкуствени оцветители готвачите използ-
ват боровинки на прах за синьото, цвек-
ло за червеното и спанак за зеленото, а 
за черното – мастило от калмари.

Други ресторанти също се присъеди-
ниха към тази тенденция със свои собст-
вени предложения от шайби за хокей до 
олимпийските талисмани.

Олимпийската треска вдъхнови и лю-
бителите готвачи, които публикуваха 
своите домашно приготвени творения в 

социалните медии. Например олимпий-
ски кръгове от пресни плодове или слад-
ки топчета от лепкав ориз, които се ядат 
на Празника на фенерите, във формата 
на пандата талисман.

итайски учени са 
открили обеща-
ваща екологич-
но чиста техно-
логия, която е 

възможно да замени в тра-
диционните хладилници 
използването на газ фреон, 
който се смята за сериозен 
замърсител.

Ръководеният от Тун 
Пън екип от Института по 
физика на твърдите тела в 
Хъфей към Китайската ака-
демия на науките е открил 
отлични характеристики на 
n-алканите при преход от 
твърдо в течно състояние, 
задвижван от високо наля-
гане. Това предоставя нова 
перспектива за разработка-
та на екологични хладилни 
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итайски уче-
ни установиха, 
че географска-
та изолация, ес-
тественият под-
бор и хибриди-

зацията вероятно са на-
сърчили биоразнообрази-
ето на Цинхай-Тибетско-
то плато. Там се намират 
голям брой ендемични 
растителни видове. Спо-
ред статистиките плато-
то е дом на повече от 20% 
от 12 000 вида васкуларни 
растения, които могат да 

бъдат открити единстве-
но там. По време на про-
учването учените устано-
вили, че вероятно естест-
веният подбор е изиграл 
важна роля по време на 
дивергенцията на видове-
те в този регион.

Определяно често като 
„покрива на света“, „тре-
тия полюс“ или „водна-
та кула на Азия“, Цин-
хай-Тибетското плато е 
естествено местообита-
ние за множество редки 
животни и растения.

Биологичното 
разнообразие  
на Цинхай- 
Тибетското плато

Пекинските ресторанти 
предлагат на клиентите 
„олимпийски ястия“

Екологично чиста хладилна 
технология Празникът Тяоюе в началото на китайската  

година на Тигъра
За етноса мяо един от важните традиционни празници е 
„Танцуване под луната“ или Тяоюе, на който младежите 
избират любимата си в началото на китайската година на 
Тигъра. Празникът на младежта се открива с типични за 
етноса музикални инструменти, наречени лушен.

Снимка Синхуа

технологии. Хладилните  
агенти намират широко 
приложение в климати-
ци, хладилници, фризери и 
др. Съвременните хладил-
ни технологии използват 
предимно система за ком-
пресиране на пари, която 

консумира много енергия. 
Според китайските учени 
новата технология е безо-
пасна и сравнително ико-
номична. Предстои им оба-
че да решат проблеми като 
високото налягане и ниска-
та термична реакция.

Снимка Синхуа


